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1. Godkendelse af dagsorden 
 
Indstilling 
Det indstilles, at styregruppen godkender dagsordenen. 
 
Beslutning 
Styregruppen godkendte dagsordenen. 
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2.Nyt fra Socialstyrelsen: Centrale udmeldinger (CU) og bekymringer  
 
Resume: Socialstyrelsen har ultimo november 2023 udsendt en anmodning om fornyet behandling af den 
centrale udmelding om domfældte udviklingshæmning og derudover orienteres om øvrige centrale 
udmeldinger på hhv. kommunikationsområdet og ift. gravide misbrugere samt SBST’s øvrige bekymringer 
 
Indstilling: 
Det indstilles 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver input til sagen  
 
Drøftelse:  

• Region Sjælland orienterede supplerende om at de ultimo maj fremsender et systematisk svar, på 
de problemstillinger som SBST rejser i CUen, til arbejdsgruppen. 

• Region Sjælland nævnte supplerende at KFM i deres faglige miljø har en stor kapacitet og en af de 
primære strategier ift. at dæmpe angst- og konfliktniveauer er at kunne flytte rundt på beboerne. 

• Supplerende har KFM en række stordriftsfordele med bedre økonomi end mindre/små tilbud. 
 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og CU-gruppen (Greve, Slagelse og sekretariatet) 
holder styregruppen løbende orienteret 
 

Sagsfremstilling: 
På styregruppemøde 15/3 fik styregruppen en statusorientering på sagen og herunder at der er udarbejdet 
en fælles sag til alle kommuner og nedsat en tværregional kommunal arbejdsgruppe. 
 
Status er at arbejdsgruppen (med repræsentanter fra alle rammeaftalesekretariater og Syds 
styregruppeformand som tovholder) er i gang med at undersøge scenarier med hhv. Kofoedsminde og 
Vestdk og herunder indhente data omkring kapacitet og kvalitet. Der er 25/3 afholdt møde med region 
sjælland om data og beskrivelse af faglig praksis og metode som skal indgå i afrapporteringen. Region 
sjælland leverer opdaterede data samt uddybende faglige beskrivelser ultimo maj. Der er besøg på 
Kofoedsminde 2/5 med 11 deltagere og herunder Greve og rammeaftalesekretariatet.  

Den fælles orienteringssag er behandlet i K17 og i KKR sjælland 17/4 og 22/4 udsendt til behandling i de 
sjællandske kommuner. Arbejdsgruppen har i forbindelse med arbejdet kontaktet Socialstyrelsen ift. at få 
uddybet grundlaget for den centrale udmelding og hvilke data mv. står SBST på og afventer fortsat svar. Der 
er afholdt møde mellem Syd styregruppeformand og de vestdanske regioners socialdirektører ift. at 
afdække scenarie 2: Vestdansk tilbud. Scenarie 1 er udbygning af Kofoedsminde.  

Deadline for den samlede afrapportering er behandling i styregruppen 11/10 og efterfølgende 22/10 i K17  
og i KKR 19/11 inden behandling i kommunerne, hvor afrapporteringen skal være godkendt senest 31/12.  

Ift. CUen om udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug forventer SBST at anmode 
kommunalbestyrelserne i alle regioner om at foretage en fornyet behandling, da SBST vurderer, at der 
aktuelt ikke eksisterer de fornødne døgnbehandlingstilbud/afdelinger, der kan imødekomme målgruppens 
komplekse behov for en højt specialiseret døgnbehandlingsindsats.  
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Ift. CU’er for hhv. punktskriftindsatser til børn og unge med alvorlig synsnedsættelse og 
tegnsprogsindsatser til børn og unge med et varigt høretab har SBST besluttet at afslutte de to centrale 
udmeldinger, men peger samtidig på, at der ses et behov for fastholdelse af de højt specialiserede tilbud. 

Ift. øvrige bekymringer har SBST pt. har fokus på følgende områder i forhold til bekymring:  
- Sikrede institutioner - børn og unge der er kriminalitetstruede 
- Voksne med alvorlig synsnedsættelse 
- Prader-Willis syndrom, særligt fokus på børne-og ungeområdet 

Bilag:  
• Sagsfremstilling om CU domfældte behandlet i KKR 17/4 og sendt til kommunerne 22/4  
• Brev til Socialstyrelsen med anmodning om at få tilsendt deres datagrundlag ift. CUen 
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3.Nyt fra KL: Møde i Koordinationsforum 24/4-2024  

 
Resume 
Der er 24/4 afholdt møde i KL’s tværregionale kommunale koordinationsforum med diverse tværregionale 
og nationale sager på dagsordenen  
 
Indstilling 
Det indstilles,  

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver input ift. behandlede sager samt 
forslag ift. fremtidige sager/spørgsmål til drøftelse i Koordinationsforum 

Beslutning: 
• Styregruppen tog orienteringen til efterretning 

 
Sagsfremstilling: 
På dagsordenen til møde i Koordinationsforum 24/4 var bl.a. ekspertudvalgets rapport, 
dobbeltdiagnosetilbud, kapacitetsstyring på hjemløseområdet, Socialstyrelsens centrale udmeldinger, 
status for de lands-og landsdelsdækkende institutioner og sikrede afdelinger samt det igangsatte arbejde 
omkring de sikrede institutioner.  
 
I forlængelse af punktet med ekspertudvalgets rapport orienterede rammeaftale sjælland om deres 
udviklingsprogram og herunder de 3 fælleskommunale forpligtende principper, som har til hensigt at styrke 
det fælleskommunale samarbejde mellem regionens 17 kommuner.  
 
I forlængelse af punktet om Socialstyrelsens centrale udmeldinger betonede rammeaftale sjælland at 
arbejdet med CUerne er ressourcekrævende for både sekretariater og kommuner. Der er ofte tale om små 
målgrupper og problematikker som burde behandles i et mere simpelt og mindre ressourcekrævende 
setup. Kommunerne bør inddrages tidligere i processen og før bekymringer bliver til centrale udmeldinger   
 
Slagelse og Greve indleder punktet 
 
Bilag:  

• Dagsorden til møde i Koordinationsforum 24/4 
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4.Rammeaftale 2025-2026 III: Kickoff-møde 31/5  

Resume: Der afholdes kickoff-møde om rammeaftale 2025-2026 for politikere, handicap-og 
udsatterådsrepræsentanter, direktører og chefer 31/5, 9-13 i Ringsted kongrescenter. 
 
Indstilling: 
Det indstilles: 

• At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver input ift. program og fokusområder  
 
Drøftelse og beslutning: 

• Arbejdsgruppen orienterede om at der pt er ca. 80 tilmeldte samt hjælp fra proceskonsulent i Køge 
• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og foreslog at der i afviklingen inddrages kreative 

processer med anvendelse af f.eks. Mentimeter. 
  
Sagsfremstilling: 
På styregruppemøde 15/3 blev rammen om programmet for kickoffmødet i maj godkendt og Slagelse og 
Køge fik mandat til at arbejde videre med arrangementet og herunder ift. endeligt program mv. 

Efterfølgende er udarbejdet invitation med kort program som er udsendt til kommunerne 16-17/4. 

På mødet er oplæg om ekspertudvalgets rapport og udviklingsprogrammet og drøftelse af rammeaftalens 
fokusområder hvori udviklingsprogrammet også indgår sammen med øvrige forslag til fokusområder og 
herunder temaer som børn & unge – familiesporet, sektorsamarbejde psykiatri og somatik samt 
kapacitetsstyring og kapacitetsudnyttelse.  

Pr. 26/4 er ca. 60 tilmeldte og der forventes ca. 80 deltagere. Tilmeldingsfrist er 22/5 og program og 
deltagerliste udsendes en uge før 

Slagelse og Køge indleder punktet 

Bilag: 
• Invitation med kort program udsendt 16-17/4 
• Rammeaftale 2023-2024: https://www.rs17.dk/media/yw5pt51a/rammeaftale-sj%C3%A6lland-

p%C3%A5-det-specialiserede-social-og-undervisningsomr%C3%A5de-2023-2024.pdf 
  

https://www.rs17.dk/media/yw5pt51a/rammeaftale-sj%C3%A6lland-p%C3%A5-det-specialiserede-social-og-undervisningsomr%C3%A5de-2023-2024.pdf
https://www.rs17.dk/media/yw5pt51a/rammeaftale-sj%C3%A6lland-p%C3%A5-det-specialiserede-social-og-undervisningsomr%C3%A5de-2023-2024.pdf
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5.Status rammeaftale Sjællands udviklingsprogram og herunder økonomimodel 
Resume: 
Udviklingsgruppen i Styregruppen for Rammeaftale Sjælland har ansvaret for at gennemføre 
udviklingsprogrammet og orienterer på mødet Styregruppen for Rammeaftale Sjælland om status og 
herunder ift. økonomimodel med input til arbejdet 
 
Indstilling: 
Det indstilles, at Styregruppen for Rammeaftale Sjælland:  

• Tager orienteringen om udviklingsprogrammet til efterretning og giver input til arbejdet 
• Drøfter økonomimodellen og herunder følgende: 
• Hvad er positivt i modellen 
• Hvilke udfordringer rummer modellen 
• Hvordan kan modellen videreudvikles 
• Kan modellen styrke oprettelse af botilbud dvs. Kan kommunerne se sig selv i 

underskudsgarantimodellen? Som køber? Som sælger? Og vil kommunerne anvende/benytte 
modellen? Hvorfor/Hvorfor Ikke? Hvad mangler i modellen? 

• Hvordan skabes administrativ og politisk opbakning til modellen 
• Supplerende spørgsmål/dilemmaer nederst i punktet  

 
Drøftelse: 

• Supplerende blev orienteret om at temaet om Socialtilsynet indgår under et af principperne og at 
principperne skal justeres lidt. Udviklingsgruppens overvejelse pt er hvor meget principperne skal 
strammes og det er bedre at principperne er bredere og at alle så er med. Udviklingsgruppen 
fremlægger ikke en flyvefærdig økonomimodel, men kobler til principperne samt også til 
organisationsformer, hvor der er udarbejdet et juridisk notat om mulige organisationsformer som 
også indgår i materialet under principperne. 

 
Beslutning: 

• Styregruppen tog orienteringen til efterretning og gav følgende input: 
• Det er relevant at involvere myndighedslederne og herunder i implementeringen af 

moderniseringsprogrammet og sikre at alle 17 kommuners myndighedsledere er med og få fokus 
på det fælles, men også involvere andre aktører i arbejdet og implementeringen. 

• Det er også væsentligt at der arbejdes administrativt og politisk med at reducere priser og udgifter 
• Tranæs-rapporten (Ekspertudvalget) rummer opbakning til udviklingsprogrammets principper og 

derfor skal der også relateres/henvises til rapporten i programmets principper 
• Der er bred enighed og opbakning i K17 til udviklingsprogrammet, men hvordan det og herunder 

solidariteten udmøntes kræver yderligere drøftelse i K17 og KKR   
• Det forventes mere enkelt med opbakning fra K17 til brede principper, mens konkretiseringen 

forventes at være en mere omfattende proces og herunder ift. en fælles økonomimodel mv.  
• Der stilles forslag (under principperne) om at man fremover skal underrette fællesskabet (alle 

regionens kommuner og regionen) når man overvejer at åbne et enkeltmandstilbud i en kommune 
 

Sagsfremstilling: 
Udviklingsprogrammet 
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På styregruppemøde 15/3 tog styregruppen orienteringen om status på udviklingsprogrammet og 
processen vedrørende fælles forpligtende principper blandt kommunerne i Region sjælland, til efterretning 
med interesse og opbakning ift. arbejdet. Det blev nævnt at det kan være relevant at inddrage 
myndighedslederne ift. drøftelse af principperne og afgrænsningen mellem dem samt ift. implementering 
som implementeringsgruppe og det blev besluttet at udviklingsprogrammet skal indgå som fokusområde i 
rammeaftale 2025-26. 

Der er iværksat en proces bestående af to halvdagsseminarer for direktører og chefer (hhv. 15/3 og 26/4) 
og et halvdagsseminar for de faglige netværksgrupper 3/5, hvor forslagene til de fælleskommunale 
principper drøftes. De fælleskommunale principper er sendt i høring i relevante fagudvalg i kommunerne 
og direktionerne og herudover. De første politiske beslutningsoplæg er under udarbejdelse og behandles i 
KKR Sjælland 19/6 og efterfølgende i kommunerne. Disse vedrører fælleskommunale organiseringsformer 
og underskudsgaranti. 

I udviklingsprogrammet indgår økonomimodellen under princippet fælles om botilbud med følgende tekst: 
”Vi går sammen om en fælles økonomimodel, som sikrer underskuds-garanti de første 3 år af et tilbuds 
levetid. Ingen kommuner åbner tilbud uden minimum at have drøftet behovet i K17” 
Princippet fælles om botilbud har været drøftet på seminaret for direktører og chefer 26/4: 

Økonomimodellen 
Ift. økonomimodellen blev kommissorium for arbejdet godkendt af styregruppen på styregruppemøde 15/3 

I økonomimodellen lægges op til at alle kommuner tager fælles økonomisk ansvar ift. de kommuner som 
opretter tilbud som de øvrige anvender. Formålet med økonomimodellen er at skabe bedre økonomiske 
vilkår og mindske den økonomiske risiko ift. at oprette nye tilbudspladser, konkret ved at de 17 kommuner 
stiller underskudsgaranti for tomme pladser og tomgangsleje i første 3 år af nye botilbudspladser og tilbuds 
levetid. Underskudsgarantien er sat til at udgør 50% af taksten og budgettering af tomgangsleje ved nye 
tilbud konkret via aftale om kompensationstakst. Driftsherre hæfter for anlæg via anlægsramme/lån.  

I drøftelsen af økonomimodellen blev bl.a. foreslået:  
* At nedlukningsmodellen i rammeaftalen koordineres med økonomimodellen og der ses på den 
parallelitet er der ift. task-forcemodellen ift. nødlidende tilbud i rammeaftalen.  
* At der arbejdes med kobling af nye og eksisterende tilbud i økonomimodellen og ift. omstilling af tilbud 
også jf. at Socialtilsynet er optaget af fysiske rammer ift. deres godkendelse.  
* At det skal afklares hvem der er hæftelsesgruppen og herunder hvordan man er stillet ift. at være med og 
at det undersøges om kommuner kan koble deres anlægsrammer og dermed dele anlægsomkostningen. 
*  At det bør overvejes om risiko udover de 3 år skal adresseres i økonomimodellen.  
* At regionen kan være den samlende aktør og indgår i økonomimodellen.  

Supplerende spørgsmål /dilemmaer ift. økonomimodel/underskudsgaranti  

• Nye pladser og tilbud versus eksisterende tilbud – eller begge 
• Balance mellem køber og sælger ift. risiko, hæftelse, incitamenter til anvendelse og effektiv drift: 
• Driftskommunes incitament som låntager ift. anlæg versus egne anlægsopgaver 
• Køberkommunes incitament som garantistiller versus alternative køb af andre tilbud 
• Underskudsgarantiens størrelse versus incitament til effektiv drift versus reelt underskud/risiko 
• Store målgrupper versus små målgrupper ift. tomgangsrisiko og risikoprofil 
• Risikodeling og hæftelse – jo flere kommuner jo mindre risiko pr. kommune 
• Skal alle kommuner være med versus klynger af kommuner versus par af kommuner 
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• Proces og tidsplan fra ift. afdækning af behov til etablering af botilbud  
• Visitation – fælles visitation? Og adgang/kø/venteliste når tilbuddet er fyldt op? 

 
Sekretariatet er med udgangspunkt i hovedstadens økonomimodel i gang med at udarbejde udkast til den 
konkrete økonomimodel sjælland som efterfølgende sendes i høring i arbejdsgruppen. Hovedstadens 
økonomimodel (se link i bilag) er indtil videre er anvendt til at åbne 6 regionale pladser. 

Tidsplan for udviklingsprogrammet og herunder økonomimodellen frem til d. 19. juni 
Til mødet i KKR-Sjælland d. 19. juni fremsættes beslutningsgrundlag til:  
• Godkendelse af 3 fælles forpligtende principper blandt 17 kommuner i Region Sjælland 

• Godkendelse af grundlag for fælleskommunale organisationsformer  

• Godkendelse af fælles økonomimodel med underskudsgaranti  

• Godkendelse af Regionens plan for etablering af 10 botilbudspladser til målgruppen Autisme med behov for 
højeste specialiserede indsatser  

• Evt. orientering/drøftelse af implementeringsplan for de fælles forpligtende principper i de 17 kommuner i 
region Sjælland. 

 

Ift. udviklingsprogrammet generelt indleder Greve og ift. økonomimodellen indleder sekretariatet 

Bilag:  

• Opsamling halvdagsseminar 15/3 
• Program halvdagsseminar 26/4 
• https://hovedstadenskommuner.dk/oekonomimodel/ 

https://hovedstadenskommuner.dk/oekonomimodel/
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6. Status på implementeringen af integreret dobbeltdiagnosebehandling og 
længerevarende pladser i Psykiatrien Region Sjælland  

Resume: 
På styregruppemøde 5/1 drøftede styregruppen og region sjælland det fremtidige samarbejde mellem 
Psykiatrien og kommunerne ift. borgere med dobbeltdiagnoser og herunder ift. involvering af kommunerne 
samt den videre proces og tidsplan. Efterfølgende er afholdt koordinationsmøde mellem kommunale 
repræsentanter og region sjælland 11/4 og aftalt at region sjælland indkalder kommunernes 
rusmiddelcenterledere og myndighedsledere til dialogmøde 4/6 samt udarbejder nyhedsbrev til 
kommunerne og orienterer kommunerne ift. overgangen fra særlige pladser til længerevarende pladser pr. 
1/7-2024.  På den baggrund er modtaget følgende sag fra region sjælland til styregruppemødet. 

Indstilling: Det indstilles: 
* At styregruppen tager orienteringen til efterretning og giver input ift. det videre arbejde 
* At sagen efterfølgende sendes til K17 til orientering 
 
Drøftelse og beslutning: 

• Der blev udtrykt bekymring ift. setuppet og herunder ift. kommunerne forventes at afgive midler til 
regionen fra deres rusmiddelområde, men samtidig kan være bekymret for om alle tilsvarende 
opgaver afgives eller om man fortsat har mange borgerforløb. 

• Det blev nævnt at man bør fastholde inddragelse af kommunerne og herunder 
rusmiddelcenterledere og myndighedsledere samt anerkende regionen for dialogen og fælles 
arbejde på at få information ud til kommunerne.  

• Der afholdes fællesmøde med kommuner og regionen 4/6 
• Der var enighed om at det er et implementeringsprojekt og aftale hvor KL har været med og derfor 

en bunden opgave som kommunerne skal løse i fællesskab og med transparens i data  
• Der var enighed om at hvis sagen skal i K17, skal den fokuseres og med et mere specifikt formål og 

derfor blev det besluttet at vente til senere når styregruppen har fulgt processen(volumen, kvalitet 
mv,) og herunder ift. om der er grundlag for bekymring 

• Det blev besluttet at styregruppen og undergruppen med Køge og Næstved mfl. følger sagen tæt 
og at evt. næste sag går til K17 
 

Sagsfremstilling: 
Der er i sundhedsklynge regi samt i mødefora for kommunerne i Region Sjælland tidligere blevet orienteret 
om implementering af integreret dobbeltdiagnosebehandling samt længerevarende pladser. Denne 
sagsfremstilling er status på implementeringen. 
 
Opstart af integreret dobbeltdiagnosebehandling  
Psykiatrien Region Sjælland har besluttet, at integreret dobbeltdiagnose behandling til en start skal 
implementeres i de 18 almenpsykiatriske F-ACT teams herunder bipolare og bostedsteams, i Retspsykiatrisk 
ambulatorie, de tre Psykiatriske Akutmodtagelser samt på afsnit S4 (Særlige Pladser) i Vordingborg. De 
resterende tre F-ACT Ældre teams vil på nuværende tidspunkt ikke tilbyde integreret 
dobbeltdiagnosebehandling, men der vil være mulighed for at patienterne kan få tilbud behandling i et F-
ACT team. 

Lovforslag:  
Forslag til lov om ændring af sundhedsloven, herunder flytning af ansvar fra kommuner til regioner for 
misbrugsbehandling i forbindelse med regionalt integreret dobbeltdiagnosebehandling er 1. behandles den 
2. april 2024.  Lovforslaget kan ses via dette link.  

https://www.ft.dk/ripdf/samling/20231/lovforslag/l126/20231_l126_som_fremsat.pdf
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Kompetenceudvikling af medarbejdere i Psykiatrien Region Sjælland:  
Inden sommerferien er der planlagt følgende aktiviteter ift. kompetenceudvikling:  

- Temadage for alle F-ACT teams, Retspsykiatrisk Ambulatorie, De Psykiatriske Akutmodtagelser og 
S4 

- Undervisning i farmakologisk- og substitutionsbehandling for læger, specialpsykologer, farmaceuter 
samt nøglepersoner for alle F-ACT teams, Retspsykiatrisk Ambulatorie, S4 samt udvalgte læger i 
sengeafsnit 

Efter sommerferien vil der opstarte et 3-dages fremmødekursus vedr. behandling af patenter med 
dobbeltdiagnose. Kurset henvender sig til alt frontpersonale ansat ambulant, og forventningen er, at kurset 
vil blive tilbudt ugentligt frem til maj 2025. Kurset afholdes i samarbejde med Region Hovedstadens 
Psykiatri. Yderligere vil der løbende være kurser i forhold til farmakologisk- og substitutionsbehandling 
samt vil der i løbet af efteråret 24 blive udbudt metodespecifikke terapikurser til nøglepersoner ansat 
ambulant.  Fra forsommeren 2025 vil der blive tilbudt lignende kurser til personale ansat på sengeafsnit.  
 
Kommunikation og samarbejde:  
Der vil være behov for løbende dialog og koordinering ved det integreret behandlingsforløb, når 
patienterne igen skal overgå til et parallelt forløb. Der vil yderligere fortsat være en del af 
patientmålgruppen som vil modtage behandling i et parallelt forløb, hvor kommunerne er ansvarlige for 
rusmiddelbehandling, og Psykiatrien er ansvarlige for den psykiatriske behandling. 
 
Den 14. marts blev der afholdt et samarbejdsmøde med deltagelse af alle rusmiddelcentre i Region 
Sjælland samt afdelingsledelser fra Psykiatrien. Her var der en orientering om implementering af integreret 
dobbeltdiagnosebehandling.  Den 4. juni er der planlagt et opfølgende dialogmøde for alle ledere af 
rusmiddelcentrene og repræsentanter fra Psykiatrien. Den 24. april har KL og Danske Regioner i samarbejde 
afholdt webinar vedr. Integreret dobbeltdiagnosebehandling.  
Foråret og sensommeren vil være en ny orientering om status for implementeringen i alle fire sundheds-
klyngers faglige/strategiske niveau. Der er fra kommunernes side efterspurgt nyhedsbrev fra Psykiatrien 
omkring implementering af integreret dobbeltdiagnose og længerevarende pladser. Fra maj måned vil 
Psykiatrien fremsende nyhedsbrev månedligt til de kommunale rusmiddelcentre, som skal supplere det 
nyhedsbrev, som KL løbende udsender. Der er yderligere planlagt møde med PLO Sjælland i maj måned.  

Længerevarende pladser:  
Fra 1. juli omlægges de nuværende særlige pladser til længerevarende pladser forankret i den regionale 
psykiatri målrettet den samme målgruppe. Der vil i Psykiatrien Region Sjælland blive oprettet 14 
længerevarende pladser. Placeringen vil være i Psykiatrien Syd i Vordingborg i de bygninger, hvor de 
særlige pladser hidtidige har været. Der er for nuværende nedsat en arbejdsgruppe vedr. de 
længerevarende pladser i Psykiatrien Region Sjælland, som skal se på organiseringen, visitation og det 
konkrete indhold i tilbuddet.   

Formålet med pladserne er fortsat en intensiv og helhedsorienteret behandlings- og rehabiliteringsindsats 
med henblik på at stabilisere patientens helbred og forbedre patientens evne til at mestre hverdagen, 
herunder ved psykiatrisk behandling og frivillig misbrugsbehandling samt ved socialfaglige indsatser, 
beskæftigelse og aktiviteter.  For de patienter, der allerede modtager behandling på de særlige pladser i 
Vordingborg, fortsætter behandlingen til patienten er færdigbehandlet. Der vil derfor ikke være patienter, 
som bliver udskrevet inden den 1. juli alene på grund af omlægningen. Der vil fortsat være en løbende 
dialog med personalet fra de særlige pladser og patientens hjemkommune.  
Tidsplan/overblik 

Dato/måned Mødefora/deltagere  
Maj  Nyhedsbrev fremsendes til medarbejdere i Psykiatrien og kommunale rusmiddelcentre med 

henblik om information og status på implementering af integreret dobbeltdiagnosebehandling  
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21. maj  Møde i fagligt/strategisk niveau Slagelse klyngen. Orientering om status på implementeringen. 
27. maj  Møde i fagligt/strategisk niveau Nykøbing F klyngen. Orientering om status på implementeringen. 
4. juni Infomøde for kommuner og vedr. kommende tilbud og integreret dobbeltdiagnosebehandling i 

Psykiatrien 
10. juni Møde i fagligt/strategisk niveau Holbæk klyngen. Orientering om status på implementeringen.  
Juni  Nyhedsbrev fremsendes til medarbejdere i Psykiatrien og kommunale rusmiddelcentre med 

henblik om information og status på implementering af integreret dobbeltdiagnosebehandling 
1.juli  Omlægning af de længerevarende pladser træder i kraft 
22. august Møde i fagligt/strategisk niveau SUH klyngen. Orientering om status på implementeringen. 
August  Nyhedsbrev fremsendes til medarbejdere i Psykiatrien og kommunale rusmiddelcentre med 

henblik om information og status på implementering af integreret dobbeltdiagnosebehandling 
September 24 Opstart af gruppe 1  
Juli 2025 Opstart af gruppe 2 
Juli 25 Opstart af gruppe 3 

  
Køge og Næstved indleder punktet 



14 
 

7. Drøftelse af stigning i objektiv finansiering og ny sagstakst for Børnehus Sjælland 2024 

Resume:  
Styregruppen for rammeaftalen drøfter og giver anbefaling ift. implementering af stigning i objektiv 
finansiering og ny sagstakst til Børnehus Sjælland, som følge af at sagstal for 1. kvartal indikerer, at der må 
forventes 700 sager i 2024. Budgettet og heraf følgende objektiv finansiering for 2024 er baseret på 
antagelse om 500 sager. 

Indstilling: Det indstilles: 

• At styregruppen drøfter sagen og giver anbefaling ift. implementering af stigning i objektiv 
finansiering og ny sagstakst til Børnehus Sjælland 

• At styregruppen drøfter den videre proces og herunder ift. K17 og KKR  

Drøftelse og beslutning: 

• Styregruppen for Rammeaftale Sjælland drøftede sagen og bakker op om Næstveds anbefaling af at 
stigning i objektiv finansiering og ny sagstakst for børnehus Sjælland korrigeres i indeværende år jf. 
at Næstved vurdering er at afvigelsen fra det budgetterede mest hensigtsmæssigt håndteres via 
korrektion i indeværende år og jf. at Næstved Kommune er forpligtiget til at sikre, at driften i 
Børnehus Sjælland over en årrække hviler i sig selv ift. aktivitetsniveau i form af indsendte sager fra 
kommunerne.  

• Styregruppen orienterer kommunernes børnedirektører om sagen. 
• Sagen videresendes til K17 til orientering med indstilling om at K17 tager orienteringen til 

efterretning og at sagen videresendes til KKR Sjælland til orientering  

Sagsfremstilling:  
Budget 2024 for Børnehuset blev udarbejdet på baggrund af et estimat på 500 børnehussager i 2024. Dette 
var baseret på en estimeret stigning ifbm. barnets lov, som var forventet ville øge antallet af sager. 
Estimatet var forbundet med en væsentlig usikkerhed ift. den nye lov effekt på de enkelte kommuners brug 
af Børnehuset ved implementering af Barnets Lov. 

Der er i 1. kvartal 2024 indkommet 184 sager til Børnehus Sjælland, hvilket er væsentlig over det 
forudsatte. Det estimeres på baggrund af denne aktivitet, at der må forventes cirka 700 sager til Børnehus 
Sjælland i 2024. 

Ved 700 sager stiger budgetrammen ift. den væsentligt øgede aktivitet fra 23.605.768 kr. til 29.793.594 kr., 
hvilket udgør en stigning på 26,21%. Det fremgår af bilag 1, hvad det vil medføre for omfanget af den 
objektive finansiering for den enkelte kommune. 

Det øgede sagstal betyder, at den objektive finansiering pr. sag falder fra 39.318 kr. pr. sag til 35.157 kr. pr. 
sag. (falder med 10,58%). Dette betyder, at sagstakst falder fra 7.893 kr. pr. sag til 7.406 kr. pr. sag. (falder 
med 6,17%). Faldet i gennemsnitlige omkostninger pr. sag er på baggrund af, at en række faste 
omkostninger ikke direkte påvirkes af de øgede sagstal. 

Normalt vil mindre udsving i sagstal ift. det forudsatte blive indregnet i kommende års budget, uagtet om 
der er tale om et forventet mer- eller mindreforbrug. Næstved Kommune skønner dog, at afvigelsen fra det 
budgetterede er så markant, at det tilsiger en korrektion af den objektive finansiering og fremadrettede 
sagstakst allerede i indeværende år. Dette dels for at sikre korrekt bogføring af omkostningerne ift. 
regnskabsår, dels for at undgå meget store stigning i objektiv finansiering og sagstakst i 2025. 
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Såfremt det ikke besluttes at ændre objektiv finansiering i indeværende år, vil det ufinansierede 
merforbrug til øget kapacitet i 2025 for at imødekomme stigningen i antal sager, skulle indregnes i budget 
2025 på såvel objektiv finansiering som sagstakst. Dette vil komme ud over øgede omkostninger i øvrigt, 
såfremt det ved fastsættelse af finansiering forudsættes, at stigningen 700 årlige sager ikke ændres 
betydelig i 2025. 

På baggrund af dette, afgiver Styregruppen udtalelse til Næstved Kommune, som har den endelige 
beslutningskompetence ift. takstfastsættelse mm. Næstved Kommune er forpligtiget til at tilsikre, at driften 
i Børnehus Sjælland over en årrække hviler i sig selv ift. aktivitetsniveau i form af indsendte sager fra 
kommunerne. 
 
Bilag:  Fordeling af den objektive finansiering af Børnehus Sjælland i 2024 
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8. Drøftelse af fremtidig målgruppe for den takstfinansierede kommunale døgninstitution 
”Døgndiamanten”  
 
Resume: 
I forbindelse med ledelsesskifte på den takstfinansierede kommunale døgninstitution ”Døgndiamanten”, 
har udvalget for Børn- og Uddannelse drøftet fremtidige målgruppe og struktur for Døgndiamanten. Sagen 
fremlægges til Styregruppen for rammeaftale sjælland til kommunernes input ift. målgruppebehov.  
 
Indstilling: Det indstilles: 

• At styregruppen drøfter behov på tværs af kommunerne i Region Sjælland ift. evt. ændring i 
Døgndiamantens målgruppe.  

• At styregruppen drøfter den videre proces og herunder ift. K17 og KKR  

Drøftelse og beslutning: 

• Styregruppen behandlede sagen om Døgndiamanten og drøftede herunder behov på tværs af 
kommunerne i region sjælland ift. evt. ændring i Døgndiamantens målgruppe samt den videre 
proces og herunder ift. K17 og KKR. 

• Styregruppen besluttede i første omgang at sagen tages op i børn- og ungenetværket samt evt. 
tages op i styregruppen igen inden evt. videresendelse til K17 og KKR 

• Næstved kommune kontaktes ift. status på på dialogen med brugerkommunerne ift. 
målgruppebehov og ift. uddybning af baggrunden for at man ønsker at ændre målgruppen 

Sagsfremstilling 
Døgndiamantens målgruppe er børn- og unge fra 7 år og opefter. Målgruppen inkluderer børn med:  
• Psykisk vanskelighed  
• Opmærksomhedsforstyrrelse  
• Personlighedsforstyrrelse  
• Stressbelastning  
• Tilknytningsforstyrrelse  

I det seneste år har det været arbejdet med at ændre målgruppen, så den ikke omfatter børn og unge med 
aktivt misbrug eller aktiv kriminalitet. Døgndiamanten er beliggende i Holme Olstrup, i den tidligere 
folkeskole, og det er derfor en forudsætning, at målgruppen skal være tilpasset de lokale forhold. 

Ved udvalgsbehandling har udvalget protokolleret ønske om, at der som alternativ til den nuværende 
målgruppe, undersøges to andre potentielle målgrupper. Disse uddybes herunder. 

1: Målgruppe for 0 – 8 år, herunder med mulighed for forældrebarn ophold og mulighed for at tage 
akutsager for yngre søskende i aldersgruppen. 

2: Mulighed for 15 – 21 årig målgruppe med tidligere / igangværende anbringelser, med fokus på 
overgangen til voksenlivet og et særligt fokus på at støtte dette. Målgruppen vil forventeligt kunne udvides 
at omfatte den fulde aldersgruppe for ungestøtte. 
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Ud over drøftelsen i udvalget og Styregruppen for rammeaftalen,  er personalet på Døgndiamanten 
inddraget i processen om fremtidig målgruppe, og hvad de ser af muligheder. 

Afgørelse om fremtid målgruppe, herunder evt. beslutning om at fastholde nuværende målgruppe, 
forventes truffet i udvalget i Næstved Kommune i 3. kvartal 2024. Evt. ændringer i målgruppen vil inkludere 
proces for hvilken betydning dette har, for nuværende anbragte på Døgndiamanten og dialog mellem 
Døgndiamanten og anbringende kommuner. 

Bilag: 

• Politisk sag drøftet i børne- og uddannelsesudvalget, Næstved Kommune 29/4-2024 
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9.Netværksgruppernes fremtidige rolle ift. styre-og udviklingsgruppe samt 
kommuner 

 
Resume:  
På baggrund af drøftelsen af hvordan der kan arbejdes med netværksgrupperne på styregruppemøde 15/3 
samt arbejdsgruppens indledende drøftelse af organisering af netværkenes arbejde drøfter styregruppen 
netværksgruppernes fremtidige rolle og herunder ift. rammeaftalens driftsopgaver og udviklingsopgaver. 

 
Indstilling: 
Det indstilles: 

•  At styregruppen drøfter netværksgruppernes fremtidige rolle og herunder ift. rammeaftalens 
driftsdel (spor A) og ift. rammeaftalens udviklingsdel (spor B) samt bemanding mv. 

• At styregruppen drøfter den videre proces og tidsplan ift. arbejdet og herunder ift. kommissorium 

 
Drøftelse og beslutning: 

• Det blev nævnt at der er brug for implementeringskraft i udviklingsgruppen og herunder ift. 
udviklingsprogrammets principper. 

• Det blev betonet at implementeringsarbejde handler om at sammenkalde de relevante og give dem 
konkrete opgaver og det blev foreslået at ad-hoc-myndighedsledergruppen fungerer som 
implementeringsgruppe. 

• Det blev fremført at der er forskellige behov i udviklingsgruppe og styregruppe ift. 
netværksgrupperne og man skal passe på at stille krav ift. hvem kommunerne skal sende, da 
grupperne er båret af engagement og interesse. 

• Det blev foreslået at fastholde myndighedsledergruppen udover ad-hoc-implementeringsopgaven  
• Det blev fremhævet at cheflaget mangler i organiseringen og herunder også ift. implementering, 

men det blev samtidig nævnt at chefer deltog på halvdagsseminarer 15/3 og 26/4 
• Det blev understreget at netværksgrupperne bør bevares da de er værdifulde ift. rammeaftalens 

drift og ift. medlemmerne samt at de fagligt er meget godt kørende på flere spor 
• Det blev nævnt at det er væsentligt at både udviklingsgruppe og styregruppe stiller tydelige 

opgaver til netværksgrupperne 
• Det blev betonet at netværksgrupperne godt kan understøtte implementering af 

udviklingsprogrammet, men at der ift. opgaver kommer også mangler cheferne og dem kunne man 
godt mobilisere ift. konkrete opgaver 

• Der var enighed om at evt. reorganisering af netværksgrupperne ikke er nu, men at netværkene 
fortsætter i deres nuværende form indtil udviklingsprogrammet er behandlet og så tages op igen 

 
Sagsfremstilling: 
På styregruppemøde 15/3 fremlagde netværksgrupperne deres årsrapporter med efterfølgende drøftelse. 
Det blev drøftet i styregruppen hvordan der kan arbejdes med netværksgrupperne.  Der var enighed om at 
netværksgrupperne bør bidrage ift. udviklingsarbejdet og herunder ift. det forpligtende samarbejde med 
repræsentanter fra både myndighed og udfører samt at styregruppen og udviklingsgruppen skal overveje 
hvordan de bruger netværkene mest hensigtsmæssigt og ift. hvilke opgaver. Ift. årsrapporterne var der 
enighed om at netværkene kun bør rapportere tilbage på den del som styregruppen og udviklingsgruppen 
interesserer sig for. Det blev besluttet at Næstved, Region Sjælland, Køge og sekretariatet arbejder med 
hvordan man kan organisere netværkenes arbejde mv. ift. udviklingsgruppen og styregruppens behov. 
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I arbejdsgruppens indledende drøftelse var der enighed om at årsrapporterne i deres nuværende form 
fremadrettet skal nedprioriteres og at netværksgrupperne skal stilles mere præcise opgaver ift.  betydning 
for styregruppen og udviklingsgruppens arbejde. Netværksgrupperne skal være med til at sikre samarbejdet 
på tværs som kommunernes faglige fællesskaber samt distributionskanaler og faglige baggrundsgrupper for 
styregruppe og sekretariat.  Netværksgrupperne skal samtidig have en eksekverende og implementerende 
rolle ift. udviklingsgruppen og udviklingsprogrammet samt fungere som kommunernes faglige erfa-netværk 

I forbindelse med at ansvaret for rammeaftalerne overgik til kommunerne ved lov pr. 17/3-2011, 
udarbejdede rammeaftale sjælland i foråret 2011 et fælles kommissorium for netværksgruppernes arbejde 
som blev godkendt af styregruppen i maj 2011 og lagt på hjemmesiden jf. bilag. 
 
Næstved, Region Sjælland og Køge indleder punktet 

 
Bilag: 

• Fælles kommissorium for netværksgruppernes arbejde: Fælles kommissorium (rs17.dk) 
 
 
 
 

 

 

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/faelles-kommissorium/
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10. Korte orienteringspunkter  
Resume: Korte orienteringer til Styregruppen. Der vil på mødet blive givet en orientering. 
 
Indstilling: Det indstilles, at orienteringen tages til efterretning. 
 
Beslutning: Styregruppen tog orienteringen til efterretning 
 
Sagsfremstilling: Der er følgende punkter til orientering: 
 
Halvårligt Dialogmøde med Socialstyrelsen om National Koordination (NATKO) 23/1 

• Fornyet central udmelding om domfældte 
• Orientering fra de sjællandske kommuner 
• Setup for de centrale udmeldinger 
• Forventet indhold i rammeaftale 2025-26 
• Socialstyrelsens analyse af rammeaftalerne 2023-24 
• Status på central udmelding for udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug 
• Kapacitet og indsats på de sikrede institutioner 

Bilag: Referat fra Dialogmøde om national Koordination 23/1 (modtaget 17/4)  
 
Nationale standardkontrakter: Der er gennemført spørgeskemaundersøgelse om anvendelsen af nationale 
voksenkontrakter. For Sjællands vedkommende anvendes standardkontrakter enten hver gang eller oftest 
på både køber og sælgerside. Ift. salg opleves sjældent problemer, mens der ift. private køb er oplevelser af 
at tilbuddene kræver anvendelse af egen kontrakt. Der planlægges implementeringstiltag efterår 2025  
 
Nyt fra K17 og KKR: 
Kriterier og proces for ansøgning til lånepulje til udvidelse af den kommunale botilbudskapacitet 2025-26  
Som opfølgning på økonomiaftalen for 2024 har KL haft en række drøftelser med de ansvarlige ministerier 
omkring udmøntningen af lånepuljen vedrørende udvidelse af den kommunale botilbudskapacitet for 
henholdsvis 2025 og 2026. Af udmeldingsbrev fremgår følgende kriterier og proces for ansøgning:  

- Der kan alene ansøges om låneadgang til udvidelse af botilbudskapaciteten for så vidt angår 
botilbud opført efter SEL §§ 107 og 108  

- Projekterne skal føre til en udvidelse af den samlede botilbudskapacitet i kommunen, medregnet 
tilbud opført efter ABL § 105. Der kan således ikke opnås låneadgang til at omdanne eksisterende 
pladser efter ABL §105 til pladser efter SEL §§ 107 og 108  

- Udvidelsen af kapaciteten skal kunne gennemføres inden udgangen af 2026 – Der kan alene 
ansøges om låneadgang til projekter med en samlet bruttoanlægsudgift over 20 mio. kr. i alt i 2025 
og 2026 med henblik på at understøtte udbygning af kapacitet, der kan være vanskelig at prioritere 
for den enkelte kommune  

- Minimum 25 pct. af pladserne skal være til rådighed for andre kommuner end den kommune, der 
ansøger om låneadgang til et projekt, der øger botilbudskapaciteten  

- Projekterne skal føre til en udvidelse af den samlede botilbudskapacitet. Der kan dog i særlige 
tilfælde gives støtte til vedligeholdelse af eksisterende pladser, hvis det kan sandsynliggøres, at 
pladserne uden renovering ellers vil bortfalde fra den kommunale kapacitet inden for en 
overskuelig årrække (Jf. dagsordenspunkt 2.9 KKR Sjælland 17/4-2024 Orienteringssag) 

Bilag: Referat fra møde i K17 5/4 og i KKR 17/4-2024: Referat (kl.dk) 
 
Mødekalender 2024:  

Møder i Styregruppen Møder i K17 Møder i KKR 
3/5 31/5 19/6 

https://www.kl.dk/media/zqyfrlbm/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-17-april-2024.pdf?format=noformat
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9/8 23/8 3/9 
11/10 22/10 19/11 
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11.Evt.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at punkter til eventuelt drøftes. 
 
Thomas Knudsen orienterede om at han er skiftet fra Faxe til direktør i Odsherred pr. 1/5, men fortsætter 
som K17-repræsentant på socialområdet, mens arbejdet med udviklingsprogrammet pågår. 
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12. Næste møde  
 
Resume 
Næste møde i Styregruppen er planlagt til den 9. august  
 
Foreløbige punkter til dagsordenen:  
Rammeaftale 2025-2026 
Nyt fra arbejdsgrupper: Unge hjerner og hjerneskaderehabiliteringsgruppen  

 
Indstilling 
Styregruppens næste møde afholdes som planlagt den 9. august 2024 kl. 9-12  


